

AWARD CITATION

	1.	Surname, name and middle name	KAMELCHIK MIKHAIL STEPANOVICH
	2.	Rank	Guards Sr. Lieutenant
	3.	Position and unit	Flight commander of 33 Guards ground assault aviation "Voronezh" Red Banner regiment.
		is recommended for the title "HERO OF SOVIET UNION"	
He deserves 20.06.1945	1.	Birth year	1921
	2.	Nationality	Russian
	3.	In Red Army service since	1940
	4.	Party membership	VKP(b) member since 1944
	5.	Participation in combat	In Patriotic war since 22.06.1941
	6.	Wounds and contusions	Severely wounded 22.04.1945
	7.	Previous awards	Medal "For Bravery" decree #077 by 2 Guards ground assault division on 22.08.1943; order "Red Banner" decree #064 by 6 Airforce on 10.07.1944; order "Patriotic war I class" decree #09 by 1 combined aviation corps on 27.07.1944.
	8.	Drafted by which induction station	Orsha town military commissariat, Orsha town.
	9.	Awardee's and his family permanent home address	<i>intentionally obscured</i>

I. Brief and specific description of the personal feat or merits

Comrade KAMELCHIK is the Patriotic war participant from its first days. He arrived to the 33 Guards ground assault aviation regiment in May 1943. During this period, he grew up from an ordinary pilot to an experienced flight commander, and was promoted from Junior Lieutenant to Senior Lieutenant.

He conducted 100 highly successful ground assault and bombing strikes, of which 12 sorties as a group leader and 6 reconnaissance sorties as a pair leader for the enemy rear area surveillance.

After having made 43 missions, he was bestowed as follows: for 3 combat sorties with medal "For Bravery", for 20 combat sorties with order "Red Banner", and for the subsequent 20 combat missions with order "Patriotic war I class". For 22 combat sorties, he was again recommended for his second order "Red Banner". Since his latest bestowal, he conducted 57 further combat sorties, proving himself again as a fearless ground assault pilot, who boundlessly devoted to his Socialist Motherland.

Having excellently mastered his mighty machine, he never had a case of loosing it to the ground AA fire. In case an enemy stray projectile would damage his plains vital mechanisms, he would exercise exceptional self-control and composure, bring his plain back, and land masterfully, saving both the crew and the aircraft.

In the mission for destruction of the Fascist lair- Berlin city - on 22 April 1945, an enemy shell exploded inside the cockpit of our fearless pilot. Despite severe burns to his face, damage to his eyes, the blood pouring over his face, he remained in the mission and finished it perfectly, returning to the home airfield with the group.

The group leader HSU Guards Major BELAVIN gave him many times permission to land on some intermediate airfields, but Guards Sr.Lt. KAMELCHIK brought his aircraft to the home airfield, overcoming terrifying pain in the face the eyes. He masterfully landed the plain, thus saving both the crew and the machine. Such heroic feat could be done only by a pilot like Guards Sr.Lt. KAMELCHIK with his iron will and perpetual energy.

Special character facet of this remarkable bolshevik warrior is his modesty on the ground and boundless bravery in the air. His hatred towards the German slave masters is boundless. He harshly punishes the enemy for the sufferings of the Soviet people, for the death of his close and loved ones.

Guards Sr.Lt. KAMELCHIK conducted 10 air engagements against enemy fighter aircrafts. He masterfully combined his aircraft canons punch with fine piloting technique and never had losses to the German vultures.

In his 100 highly effective combat missions, he personally destroyed: 84 loaded trucks, 57 loaded horse carriages, 39 artillery pieces of different types, 1 armoured personnel carrier, 5 tanks, 3 dugouts, 1 pillbox, 1 steamer, 232 rail wagons, caused 6 large explosions, ignited 21 large fires. Together in a group, he destroyed 1 railroad bridge, 2 river crossings, 4 ammunition depots.

The results of the combat missions was confirmed by the ground troops, by the representatives of the political corps, and but the aerial photography.

The flight under his command conducted 284 successful combat sorties, having suffered the following own combat losses: 2 pilots, one aerial gunner, 2 aircrafts IL-2. There were no other losses suffered (due to incidents and such).

Here are some examples of Gu. Sr.Lt. KAMELCHIK's courage and bravery:

On 29.04.1944, a group of 6 IL-2 attacked an enemy armour and vehicle concentration near the forest west of Selets. Despite the hurricane of enemy AA fire, our group made two attack runs, destroying 4 tanks, 8 trucks, caused 6 fires and 4 large explosions (presumably 2 ammunition and 2 fuel depots). 2 AA cannons were suppressed. In this engagement, Guards Sr.Lt. KAMELCHIK personally destroyed 1 tank, 2 trucks, and exploded on enemy fuel depot.

On 04.07.1944, two IL-2 led by KAMELCHIK went to a free hunting reconnaissance mission along the railway line Janow-Kobryn-Snitowo. They discovered 2 enemy trains on the Snitowo station and began strafing them with fire and dropping bombs. Having done 5 attack runs, they disabled 2 steamers and 4 wagons. The reconnaissance was conducted perfectly and its results were photographed.

On 26.08.1944, group of 6 IL-2 led by KAMELCHIK bombarded and strafed the enemy mortar positions and vehicle concentration near the settlements Horyszów-Piskurow. Despite strong enemy AA fire from the ground, the group made 4 attack runs. Having sustained no damage themselves what so ever, the group destroyed: 15 trucks, 1 field artillery battery, up to a platoon of enemy troops, and caused up to 10 fires.

On 27.03.1945, group of 7 IL-2 conducted ground assault strike against the armour concentration near the settlement Golzow. Having made 4 attack runs, the group destroyed 6 tanks and up to 30 enemy troops. Guards Sr.Lt. KAMELCHIK exhibited unparalleled bravery in this mission.

He is an exemplary disciplined and organised serviceman. He is demanding towards himself and the subordinates. The discipline in his flight is on good level. His flight personnel is trained in combat cohesion and ready for any mission.

For 100 highly effective combat missions, for excellent execution of the missions assigned by the command, for exhibited courage and bravery, he deserves to be bestowed with the highest state award - title "HERO OF SOVIET UNION" accompanied by bestowal with order "LENIN" and medal "GOLD STAR".

Commander of 33 Guards ground assault aviation "Voronezh" Red Banner reg.

30 April 1945

Guards Major

signature

/KONYUKHOV/

He deserves the highest state award - title "HERO OF SOVIET UNION" accompanied by bestowal with order "LENIN" and medal "GOLD STAR".

Commander of 3 Guards ground assault aviation "Valday-Kovel" Red Banner div.
24 May 1945 Guards Lt. Colonel *signature* /MICHURIN/

For 100 effective combat missions on IL-2 aircraft, he deserves the highest state award - title "HERO OF SOVIET UNION"

Commander of 9 Guards ground assault aviation "Lodz" corps
29 May 1945 Guards Mj.General of Airforce *signature* /KRUPSKY/

Conclusion of the commander of 16 Airforce

He deserves the highest state award - title "HERO OF SOVIET UNION"

12 July 1945 Commander of 16 Airforce
Col. General of Airforce *signature* /RUDENKO/

Conclusion of Front Military Council

He deserves the highest state award - title "HERO OF SOVIET UNION"

Commander of 1 Belorussian front Military council member of
Marshall of USSR 1 Belorussian front
signature /G.ZHUKOV/ Lt. General *signature.* /TELEGIN/

He conducted 100 combat ground assault missions on IL-2 aircraft.

Bestowed with he title
HERO OF SOVIET UNION
accompanied by bestowal with order
"LENIN" and medal "GOLD STAR"

Decree 15.05.1946

292

НАГРАДНОЙ ЛИСТ

Фамилия, имя и отчество - КАМЕЛЬЧИК Михаил Степанович.Звание - Гвардии Старший Лейтенант.Должность, часть - Командир звена 33 Гвардейского Штурмового Авиационного Воронежского Краснознаменного полка.Представляет к званию - ГЕРОЙ СОВЕТСКОГО СОЮЗА.

1. Год рождения - 1921.
2. Национальность - Русский.
3. С какого времени в Красной Армии - с 1940 г.
4. Партийность - Член ВКП/б/ с 1944 г.
5. Участие в боях - в Отечественной войне с 22.6.41 г.
6. Имеет ли ранения и контузии - тяжелое ранение 22.4.45 г.
7. Чем ранее награжден - Медаль ЗА ОТВАГУ пр.3 ГВШАД. № 077 от 22.8.43 г.
Орден КРАСНОГО ЗНАМЕНИ пр. 6 ВА № 064/н от 10.7.44 г.
Орден ОТЕЧЕСТВЕННОЙ ВОЙНЫ 1 СТЕПЕНИ пр. 1 САК № 09 от 27.7.44 г.
8. Каким РВК призван - ОРШАНСКИМ ГВК, г.ОРША.

1. Краткое, конкретное изложение боевого подвига или заслуг.

Тов. КАМЕЛЬЧИК участник Отечественной войны с первых дней. В 33 ГШАВКП прибыл в мае месяце 1943 г. За это время он вырос от рядового летчика до опытного командира звена, от Младшего Лейтенанта до Старшего Лейтенанта.

На штурмовку и бомбардирование живой силы и техники противника произвел 100 высокоэффективных боевых вылетов, из них 12 ведущим группу и 6 вылетов ведущим пары на разведку тылов противника.

За 43 боевых вылета награжден: за 3 боевых вылета медалью ЗА ОТВАГУ, за 20 боевых вылетов орденом КРАСНОГО ЗНАМЕНИ и за последующие 20 боевых вылетов орденом ОТЕЧЕСТВЕННОЙ ВОЙНЫ ПЕРВОЙ СТЕПЕНИ. За 22 боевых вылета послано ходатайство о награждении его вторым орденом КРАСНОГО ЗНАМЕНИ. После последнего награждения произвел 57 боевых вылетов, доказав себя бесстрашным летчиком-штурмовиком, беззаветно преданным своей Социалистической Родине.

Отлично владея грозным штурмовиком, он не имеет ни единого случая потери самолетов от ЗА противника и если вражеский шальной снаряд наносил повреждения жизненным центрам его самолета он, проявляя исключительное самообладание, приводил его на свой аэродром, мастерски сажал, спасая жизнь экипажа и самолет.

22 Апреля 1945 г. при выполнении боевого задания по разгрому центра фашистского логова - БЕРЛИНА, снаряд вражеской зенитки разорвался в кабине бесстрашного летчика. Несмотря на сильные ожоги лица, на поврежденные глаза, на заливавшее кровью лицо, он не уходит с поля боя и выполняет на отлично боевое задание вместе с группой возвращается домой.

Ведущий Герой Советского Союза Гвардии Майор БЕЛАВИН неоднократно разрешает ему садиться на встречающиеся аэродромы, но Гвардии Старший Лейтенант КАМЕЛЬЧИК, несмотря на ужастную боль лица и глаз доводит самолет до своего аэродрома и мастерски его сажает спасая жизнь экипажа и самолет. Этот героический поступок мог сделать только такой летчик, как Гвардии Старший Лейтенант КАМЕЛЬЧИК, обладающий железной волей и неиссякаемой энергией.

298

Отличительной чертой этого замечательного воина-большевика является его скромность на земле и беспредельная храбрость в воздухе; его ненависть к немецким поработителям бесгранична. Он жестоко мстит за страдания советских людей, за гибель своих родных и близких.

Десять групповых воздушных боев с вражескими истребителями прочел Гвардии Старший Лейтенант КАМЕЛЬЧИК, грамотно сочетая огонь своего штурмовика с высокой техникой пилотирования, не имея случаев потерь самолетов от немецких стервятников.

За 100 высокоэффективных боевых вылетов он лично уничтожил: автомашин с грузом - 84, повозок с грузом - 57, орудий различных калибров - 39, бронетранспортеров - 1, танков - 5, блиндажей - 3, цехов - 1, паровоз - 1, ж.д. вагонов - 23; вызвал взрывы большой силы - 6, создал очагов пожара - 21. Уничтожил в группе ж.д. мост - 1, переправ - 2 и 4 склада с боеприпасами.

Эффективность боевых вылетов подтверждена наземным командованием, командованием с ВПУ и фотоснимками.

Звено за время его командования произвело 284 успешных боевых вылетов, имея боевые потери: 2 летчика, один воздушный отрядок и 2 самолета Ил-2. Небоевых потерь нет.

Примеры мужества и доблести Гвардии Старшего Лейтенанта КАМЕЛЬЧИК.

29.4.44 г. группа 6 Ил-2 нанесла бомбово-штурмовой удар по скоплению танков и автомашин противника в районе леса Западные СЕЛЫЦ. Несмотря на ураганный огонь вражеской ЗА группа произвела на цель два захода и уничтожила 4 танка, 8 автомашин, вызвала 6 очагов пожара, до 4 взрывов большой силы из них: предположительно взорван два склада с боеприпасами и два склада с горючим, подавлен огонь двух орудий ЗА. В этом бою Гвардии Старший Лейтенант КАМЕЛЬЧИК лично уничтожил один танк, две автомашины и взорвал один склад с горючим.

4.7.44 г. два Ил-2 ведущий Гв.Ст. Лейтенант КАМЕЛЬЧИК по принципу "охотников" вели разведку ж.д. участка ЯНУВ-КОБРИН-СНИТОВО. На станции СНИТОВО обнаружив два эшелона, начали их штурмовать и бомбардировать. Произведя на цель 5 заходов вывели из строя два паровоза и 4 вагона. Разведка была произведена отлично и результаты ее сфотографированы.

26.8.44 г. 6 Ил-2 ведущий Гв.Ст. Лейтенант КАМЕЛЬЧИК бомбардировали и штурмовали арт. мин. позиции противника и скопление автомашин в р-не КУРОШУВ-ПИСКУРОВ. Несмотря на сильный огонь ЗА противника, группа произвела на цель 4 захода и не имея даже малейшего повреждения своих самолетов - уничтожила: 15 автомашин, одну батарею ПА, до взвода пехоты и вызвала до 10 очагов пожара.

27.3.45 г. Группа 7 Ил-2 нанесла штурмовой удар по скоплению танков и бронетранспортеров противника в районе ГОЛЫЦЕВ. Произведя на цель 4 захода группа уничтожила: 6 танков и до 30 солдат и офицеров противника. Гв.Ст. Лейтенант КАМЕЛЬЧИК в этом бою проявил чудеса храбрости.

Является примером в дисциплине и организованности. К себе и к подчиненным требователен. Дисциплина в звене хорошая. Личный состав сколочен и готов выполнять любую поставленную боевую задачу.

За произведенные 100 высокоэффективных боевых вылетов, за отличное выполнение боевых заданий Командования и проявленные при этом доблесть и мужество достоин награждения Высшей Правительственной наградой - присвоения звания ГЕРОЙ СОВЕТСКОГО СОЮЗА с вручением ордена ЛЕНИНА и медали ЗОЛОТАЯ ЗВЕЗДА.

Командир 33 Гвардейского Штурмового Авиационного
Волонезского Краснознаменного полка
Гвардии Майор - *Конюхов* /КОНЮХОВ/

" 30 " Апреля 1945 г.

294

Достоин Высшей Правительственной награды - присвоения звания Герой Советского Союза с вручением ордена ЛЕНИНА и медали ЗОЛОТАЯ ЗВЕЗДА.

КОМАНДИР 8 ВОДАРЕВСКОЙ ШТУРМОВОЙ
АВИАЦИОННОЙ ДИВИЗИИ, КОВЕЛЬСКОЙ
КРАСНОАРМЬЯНСКОЙ ДИВИЗИИ
ГВАРДИИ ПОЛНОЛЕТОВНИК



С. Сильев

/ВА СИЛЬЕВ/

"24" мая 1945 года.

За 100 лично произведенных успешных боевых вылетов на самолете ИЛ-2 достоин высшей Правительственной награды - звания ГЕРОЯ СОВЕТСКОГО СОЮЗА.

КОМАНДИР 9 ШТУРМОВОГО АВИАЦИОННОГО
ЛОДЗИНСКОГО КОРПУСА
ГВАРДИИ ГЕНЕРАЛ МАЙОР АВИАЦИИ
/БРАДСКИЙ/



Брадский

"29" мая 1945 года.

ПАМЯТЬ НАРОДА

ПАМЯТЬ НАРОДА

ПАМЯТЬ НАРОДА

295

ЗАКЛЮЧЕНИЕ КОМАНДУЮЩЕГО 16 ВОЗДУШНОЙ АРМИИ

Достоин Высшей Правительственной награды - присвоения звания
" ГЕРОИ СОВЕТСКОГО СОЮЗА "

КОМАНДУЮЩИИ 16 ВОЗДУШНОЙ АРМИИ
ГЕНЕРАЛ-ПОЛКОВНИК АВИАЦИИ
РУДЕНКО /



Сруженко -

12 июля 1945 г.

ЗАКЛЮЧЕНИЕ ВОЕННОГО СОВЕТА ФРОНТА

Достоин Высшей Правительственной награды - присвоения звания
" ГЕРОИ СОВЕТСКОГО СОЮЗА "

КОМАНДУЮЩИИ ВОЙСКАМИ
I БЕЛОРУССКОГО ФРОНТА
МАРШАЛ СОВЕТСКОГО СОЮЗА
/ Г. ЖУКОВ /

ЧЛЕН ВОЕННОГО СОВЕТА
I БЕЛОРУССКОГО ФРОНТА
ГЕНЕРАЛ-ЛЕЙТЕНАНТ
/ ТЕЛЕНТИН /

6/167

17 июля 1945 г.

*Присвоил 100 боевых вылетов
на самолете Ил-2 на Штурмовой*

*Присвоено звание
Героя Советского Союза
с вручением Ордена Ленина
и медали «Золотая Звезда»
Указ от 15.05.46*

